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ŽUPNÍ KANCELÁŘ INFORMUJE 

 

 

Informace k dotacím pro rok 2019  

(Marcela Lízalová, tajemnice Sokolské župy Olomoucké-Smrčkovy) 

 

Sokolská župa Olomoucká-Smrčkova i v letošním roce požádala o dotace na 

MŠMT přes střešní organizaci ČOS, a to na činnosti oddílů všestrannosti, na 

župní soutěže, na veřejné akce, na vybavení tělocvičen oddílů všestrannosti P I. a 

P II., a prostřednictvím župy Severomoravské byla také podána žádost o dotace 

na provoz, opravy a údržbu objektů našich sokoloven na Olomoucký kraj. 

 V měsíci květnu 2019 byla uzavřena smlouva na dotace mezi Sokolskou 

župou Severomoravskou a Olomouckým krajem v celkové výši 1 700 000 Kč. 

Jedná se o podporu celoroční sportovní činnosti neinvestičního charakteru, která 

je určená k úhradám části uznatelných nákladů na provoz, opravy a údržbu 

sportovních zařízení v majetku tělocvičných jednot na území Olomouckého kraje. 

O přidělenou dotaci ve výši 1 700 000 Kč se dělí 4 Sokolské župy Olomouckého 

kraje: Severomoravská, Středomoravská - Kratochvilova, Prostějovská a naše 

olomoucká župa, a to podle kritéria schváleného KKR ČOS  dne 3.4.2018  takto: 

50% dle pasportové  hodnoty nemovitého majetku a 50% na aktuální členskou 

základnu žup v roce 2019. Přesná částka dotace od Olomouckého kraje bude mj. 

předmětem jednání nově zvolených členů KKR Olomouckého kraje dne 

12.6.2019 v Olomouci a následně bude částka rozdělena na jednoty 

předsednictvem Olomoucké župy na svém jednání dne 17.6.2019.  

 Přidělená výše dotace pro oddíly všestrannosti se v letošním roce vyšplhala 

na částku 132 589 Kč, výše dotace na vybavení tělocvičen Projekt I. na částku 

34 030 Kč, dotace na vybavení tělocvičen Projekt II. Sokol 21 na částku 65 500 

Kč (pozn. teprve probíhá výběrové řízení, následně budou jednoty informovány o 

cenách nářadí a vytipovaných druzích). Všechny tyto dotace rozdělí náčelnictvo 

župy v průběhu měsíce června, pokud ČOS stihne vyhodnotit výběrové řízení na 

dodavatele nářadí dotace P II. Sokol 21. 

 Po přidělení částek a upřesnění podmínek vyúčtování vypracuje župní 

kancelář smlouvy na všechny tyto dotace a odešle k podpisům na jednoty. 

Smlouvy je potřeba důkladně před podpisem pročíst. Ne vždycky tomu tak je; 

setkávám se následně s různými dotazy, které jsou obsahem smlouvy. Všechny 

dotace musí být v tomto roce vyúčtovány. Chtěla bych ještě touto formou 

všechny zainteresované požádat, aby bedlivě četli pokyny a informace župní 

kanceláře, aby následně zbytečně nedocházelo k průtahům a nesrovnalostem při 

vyúčtování dotací. Podle nejnovějších informací vyúčtování dotací pro oddíly 

všestrannosti bude probíhat stejným způsobem, jako tomu bylo v loňském roce, 

tzn. jednoty budou fakturovat župě náklady na dotace dle výše přidělené částky a 

budou k vystavené faktuře dokládat  nezbytné přílohy, tzn. kopie faktur, kterých 
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se náklady týkají včetně kopií výpisů z banky nebo kopií pokladních dokladů, 

které prokazují úhradu. 

Vyúčtování dotací od Olomouckého kraje by mělo probíhat přibližně stejným 

způsobem jako v roce 2018. Stejně jako v loňském roce župní kancelář rozešle 

vzor vyúčtování přílohy k dotaci Olomouckého kraje, jednoty vyplní tabulku, 

odešlou zpět ke kontrole do župní kanceláře, ta formulář případně doplní, opraví a 

pošle zpět k podpisům statutárních zástupců jednot. Následně jednota dodá 

všechny potřebné doklady k celkovému vyúčtování dotace. Župní kancelář 

provede závěrečnou kontrolu přidělené dotace a částku odešle na účet jednoty.  

Tento způsob se v loňském roce osvědčil, ušetří to čas oběma stranám.   

 Na závěr bych chtěla ještě upozornit: pokud některá z jednot nebude 

schopna dotaci řádně a včas vyúčtovat, musí informovat župu s patřičným 

předstihem, nejlépe do 30.9.2019, aby se finanční  prostředky mohly včas vrátit 

na účet ČOS, případně po dohodě přerozdělit jiné jednotě, která bude schopna 

navýšenou částku řádně a včas vyúčtovat.  

 
 

 

Elektronická evidence – aktuální informace 

(František Kráčmar, jednatel Sokolské župy Olomoucké-Smrčkovy) 

 

Struktura vychází z „karty tělocvičné jednoty“. Zde jsou základní informace o 

jednotě  (sídlo, členství v ČOS, kontakty, výbor jednoty – zde systém vygeneruje 

činovníkovi „Čestné prohlášení“ a jednotě „Výpis z usnesení“, které jsou třeba 

pro vklad do spolkového rejstříku, vlastní sportoviště, jejich specifikace a ostatní 

údaje ve formátu  kompatibilním s rejstříkem sportu MŠMT). Dále členská 

základna dle věkových kategorií a rozbor členských příspěvků s rozčleněním dle 

hodnoty, počtu kusů. 

 Možnost založit do karty sportovních oddílů s přehledem oddílových 

příspěvků, členskou základnou dle věkových kategorií.  Toto je důležité pro kartu 

člena – zde se v nabídce již nezobrazí celý číselník sportů, ale pouze ty sporty, 

které jednota skutečně provozuje. Stejným způsobem se založí i oddíly 

všestrannosti. Zde se navíc z nabídky vyplní i typ aktivit, kterých se člen 

zúčastňuje - toto umožní automatické vyplnění evidence všestrannosti. 

 Následují informace o časopise (pokud jej jednota vydává), praporech (s 

možností vložení fotodokumentace), kronikách, uměleckých či jiných souborech 

či aktivitách, počet členů věrné gardy. 

 Pokud jednota vlastní sportoviště, tak informace o nich opět ve formátech 

kompatibilních s rejstříkem sportu MŠMT, hodnoty majetku T.J. a exporty 

přehledů a seznamů dle potřeb jednoty, župy, ústředí a požadavků jednoty ve 

formátech .csv a .pdf. 

 Je zde kladen důraz na jednoduchost, minimalizaci “lidové slovesnosti“, 

kde je to jen trochu možné je k dispozici „roletka“ s nabídkou možností. 
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 Nyní se dostáváme ke kartě člena. Noví členové již budou mít možnost 

přihlásit se do sokola pomocí internetu. Odkaz na webový formulář lze umístit na 

jakékoliv www. stránky. Zde si potenciální člen ve formuláři vybere z nabídky 

příslušný kraj, v nabídce se mu objeví župy tohoto kraje a po výběru župy mu 

nabídne jednoty, které jsou členy této župy. Následně vyplní základní informace 

(opět ve formátech kompatibilních s rejstříkem sportu MŠMT) a odesláním 

formuláře projeví aktivní souhlas se Stanovami a podmínkami ČOS. Přihláška mu 

již nabídne předdefinované skutečné aktivity, které daná jednota provozuje. 

 V seznamu příslušné jednoty se objeví na prvním místě žlutá předvyplněná 

karta člena ke schválení výborem jednoty. Činovník, který má matriku na starosti, 

doplní další informace (oddíl všestrannosti či sportu do kterého vstupuje, 

kvalifikaci rozhodčího, trenéra či cvičitele, člena uměleckého tělesa či jiné 

aktivity) a po schválení výborem T.J. se stává čekatel členem ČOS. Zároveň 

systém vygeneruje přihlášku ve formátu .pdf k vytisknutí a případnému podpisu 

členem.  Systém také vygeneruje členovi jeho osobní identifikační číslo, kterým 

se do budoucna bude moci třeba hlásit na závody, soustředění, kurzy apod. 

 Následovat dále budou karty žup, kde se budou generovat celkové součty 

členů dle věkových kategorií, součty členů dle kategorií ve sportovních oddílech, 

ve všestrannosti,  součty členských příspěvků dle nominální hodnoty a dělení 

mezi župu a ČOS a možnost automatického generování faktur pro jednoty na 

odvod členských příspěvků, a po jejich zaplacení a potvrzení přijetí platby 

automatickému potvrzení zaplacení  jednotlivým členům v jednotách.  

 Podobným způsobem budou řešeny i karty jednotlivých útvarů a oddělení 

ČOS, kde se budou generovat součty, exporty a data dle jejich požadavků. 

 Protože si MŠMT vymyslelo „Rejstřík sportovních organizací, sportovců, 

trenérů a sportovních zařízení“ a registrace v něm je pro sportovní organizace 

POVINNÁ,  bylo třeba upravit formát údajů v naší elektronické evidenci tak, aby 

data byla kompatibilní s tímto rejstříkem a bylo možno z evidence vyexportovat 

data a načíst je do rejstříku.  

 Registrace v rejstříku je povinná. Registraci jednot a sportovišť již župa 

provedla i za Vás, jednoty naší župy, nyní je třeba jen provést registraci sportovců 

a trenérů, a to do konce měsíce června 2019. Abychom byli schopni ji provést za 

Vás, potřebujeme co nejrychleji doplnit informace v kartách členů, a to ve 

formátu jak je v kartě předepsáno. 
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Olomouc viděla sokolské skladby připravované pro Dornbirn 

(Jan Nemrava, místonáčelník ČOS a župy Olomoucké-Smrčkovy) 

 

Ve dnech 1. a 2. června proběhla v Olomouci secvičná a generální zkouška 

sokolských skladeb pro 16. světovou gymnaestrádu 2019. Předvedeny byly 

skladby "Borci", "Pojďme nabarvit svět" a "Spolu". Do Olomouce přijelo celkem 

kolem pěti set cvičenců těchto skladeb. 

Jako zázemí sloužila SŠ ZŠ a MŠ pro 

sluchově postižené na Třídě 

Kosmonautů. Tam personál školy 

v čele s jejich ředitelkou vytvořil 

úžasné zázemí – ubytování, prostory 

pro nácviky, výtečnou stravu a také pro 

večerní posezení u táboráku s opeče-

ním buřtíků. (Personál školy se o cvičence staral opravdu vzorně, jako příklad 

uvedu, že krom buřtíků a dalších propriet měli nachystané i kovové špitále na 

opékání). Na škole též probíhaly secviky některých skladeb.  

 Jako hlavní secvičnou plochu cvičenci využívali travnatého hřiště 

atletického stadionu, které se během sobotního rána změnilo v značkovou sít 

s téměř 2000 značkami. O značkování se postarali cvičenci olomoucké župy 

nacvičující skladbu SPOLU.  

 Nácviky i samotná generálka proběhy bez problémů, i když několik hodin 

na sluníčku pro cvičence není žádný med. Na generálku přijeli výsledky práce 

zkontrolovat i náčelník s náčelnicí ČOS, br. Petr Svoboda a ses. Anička 

Jurčičková. 

 Poděkovat by se patřilo ještě 

dalším zaangažovaným (oni ví), 

nicméně svůj příspěvek zkrátím a 

popřeji sokolským účastníkům Světové 

Gymnaestrády hodně zdaru, a aby si 

celou akci náramně užili. 

 

Poznámka redakce.  

Zde nelze než článek br. Nemravy krátce doplnit: cvičení, která sledovala v 

sobotu po poledni spousta diváků, především z řad olomouckých sokolů, byla 

předvedena vzorně a moc se líbila. Působivý byl i závěrečný ceremoniál na 

běžecké dráze stadionu před hlavní tribunou, při kterém  vedoucí a autoři skladeb 

obdrželi z rukou br. Svobody krásnou růži. (Ten nakonec přinesl až na tribunu 

růži i zmíněné paní ředitelce školy pro sluchově postižené.) Na mé gusto ale (jako 

dlouhodobého župního činovníka, který si dovede představit, co všechno 

organizace takovéto megaakce obnáší) mne ale zamrzelo, že mezi oceněnými 

chyběla hlavní organizační osobnost celé akce - právě bratr Nemrava...  
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No, nakonec se ukázalo, že toto je pohled pouze neinformovaného diváka. On ten 

br. Nemrava mezi oceněnými byl, avšak s jeho příslovečnou skromností (a 

přílišným zatížením dalšími organizátorskými činnostmi), to jaksi na ten 

slavnostní ceremoniál "nestihl". 
 

 

POBYT V PŘÍRODĚ 
 

 

Se Sokolem na kopečky  

(Zuzana Heřmanová, foto Jana Dohnálková,  

Sokol Olomouc-Nové Sady) 

 

 

Pod tímto názvem vyhlásila Komise turistiky OV ČOS soutěž o výstupy na 

vybrané vrcholy našich hor. Turisté, kteří splní minimálně 6 výstupů během 3 let, 

získají speciální pamětní placku a pamětní list. Ten bude udělován od 1. 1. 2022 

na hlavních turistických akcích Sokola. Turisté, kteří splní 10 účastí během 4 let 

budou slavnostně oceněni pamětním odznakem na setkání účastníků, které se 

uskuteční během Všesokolského sletu v Praze v roce 2024. Bude nutno doložit 

originály pamětních listů z jednotlivých výstupů. 

 Dne 25.5.2019 byl vyhlášen 1. hvězdicový výstup na Radhošť. Z naší T. J. 

Sokol Olomouc-Nové Sady jsme se domluvily tři turistky. I když v týdnu nebylo 

ideální počasí, v sobotu sluníčko vystřídalo déšť. Vypravily jsme se vlakem do 

Rožnova a dál kyvadlovou autobusovou dopravou na Pustevny. Tento den bylo 

naplánováno více akcí, kolem Pusteven se hemžily davy lidí. Nejprve jsme 

obhlédly dřevěnou vyhlídkovou cestu „Valaška“, která je obdobou „Cesty do 

oblak“ na Dolní Moravě. Sem plánuje Jana jeden z výletů příměstského tábora 

dětí v srpnu. Potom jsme již vyrazily směrem k Radegastu a na vrchol Radhošť. 

Při cestě po hřebeni jsme pozorovaly krásná údolí, blízké Trojanovice, Frenštát a 

nedaleký Velký Javorník i Lysou horu. Měly jsme oblečené stejné modré 

sokolské triko, takže nás sokolští turisté již z dálky rozpoznávali. Pozdravily jsme 

se s výpravou z Brna, Šumperka i dalších měst. Na vrcholu Radhoště jsme získaly 

první letošní pamětní list a razítka do turistických deníků. Zpátky na vlak jsme se 

vydaly pěšky do Rožnova. I když jsme nedosáhly na tempo účastníků běžeckých 

závodů (Trojanovice - Radhošť - Velký Javorník - Trojanovice), nasadily jsme 

rychlejší chůzi. Chtěly jsme stihnout odjezd dřívějšího vlaku, a to vzhledem 

k hokejovému zápasu našeho týmu s Kanadou na Mistrovství světa v Bratislavě. 

Výlet se vydařil, počasí nám přálo a po vydatných deštích se příroda krásně 

zazelenala a rozkvetla. 

Další turistická akce je naplánována na 13.7. a bude to výšlap na Šerák 

v Jeseníkách. Tak se k nám připojte!! 
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Z JEDNOT 

 
 

Slavnostní volební valná hromada T. J. Sokol Olomouc – Nové Sady 

(Jana Dohlálková a Zuzana Heřmanová) 

 

Dne 27. 2. 2019 se ve slavnostně vyzdobené sokolovně konala letošní 

volební valná hromada T. J. Sokol Olomouc – Nové Sady. A proč byla současně 

slavnostní? Protože si v letoš-

ním roce připomínáme 110 let 

od založení naší tělocvičné 

jednoty, která byla založena 

dne 31. 10. 1909.  

Na úvod všechny pří-

tomné uvítala starostka jednoty 

Jana Dohnálková, která násled-

ně předala slovo místostaros-

tovi jednoty Petru Vymlátilovi.  

Ve stručném přehledu, který připravil náčelník a dlouholetý člen výboru i bývalý 

starosta jednoty Milan Frydecký, byli přítomní seznámeni s dlouhou historií 

jednoty a skutečností, že naše jednota patřila již ve třicátých letech 

k nejaktivnějším jednotám v Olomouci. V roce 1934 byl pořízen sokolský prapor. 

Za II. světové války byl sokol rozpuštěn, tělocvična uzavřena a řada činovníků 

pozatýkána a popravena. Sokolská činnost byla obnovena v roce 1945 a na 
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Všesokolský slet do Prahy v roce 1948 odjelo 86 členů jednoty. I dalších sletů se 

pravidelně účastní členové naší jednoty. V 60. - 80. letech převažovala činnost 

sportovních oddílů, díky obětavým vedoucím pokračovala účast v řadě soutěží, 

veřejných vystoupení a organizování letních dětských táborů. V roce 1989 byla 

obnovena T. J. Sokol Olomouc - Nové Sady jako první z devíti olomouckých 

jednot. V roce 1997 sokolovnu postihly povodně, bylo prakticky vše zničeno. 

Přestavba areálu sokolovny v hodnotě téměř jednoho milionu Kč byla umožněna 

nejen obětavou prací členů, ale i velkou půjčkou ze župy. Nová sokolovna začala 

být opět využívána od 19. 3. 2001.   

Letošní valné hromady se rovněž 

zúčastnila členka vzdělavatelského sboru ČOS 

Jana Rosáková, která jednotě předala pamětní 

stuhu na sokolský prapor. Tím skončila část 

věnovaná připomenutí vzniku jednoty a 

následoval program volební schůze.  

Ve zprávě o činnosti za rok 2018 

starostka jednoty Jana Dohnálková zhodnotila 

činnost v roce, který byl významný z hlediska 

konání XVI. všesokolského sletu a oslav 100 

let od vzniku naší republiky. Usnesení minulé 

valné hromady jednoty uložilo pokračovat 

v nutných opravách v objektu sokolovny a 

zajistit vystoupení členů jednoty na 

všesokolském sletu. Oba body usnesení se 

podle možností naplňovaly. Členská základna 

je tvořena hlavně odborem sokolské 

všestrannosti, bylo ale také konstatováno, že 

celkový počet členů jednoty se postupně mírně 

snižuje. Během roku 2018 byly organizovány vycházky do přírody, cyklovýlety, 

dětský příměstský tábor, prázdninové kondiční soustředění pro seniory, karneval, 

dětský den. Sportovní oddíly si uspořádaly řadu turnajů. Starostka Jana 

Dohnálková ve svém projevu na závěr poděkovala celému výboru jednoty, všem 

členům cvičitelskému sboru, vedoucím rekreačně sportovních oddílů a zástupcům 

jednoty v župním náčelnictvu. 

Na přelomu listopadu a prosince (30. 11. - 1. 12. 2018) proběhlo podzimní 

zasedání Výboru ČOS, jehož součástí bylo tradiční slavnostní předávání 

sokolských vyznamenání, o jejichž udělení rozhoduje výbor ČOS na předchozím 

zasedání. Z naší jednoty převzaly stříbrnou medaili z rukou starostky ČOS Hany 

Moučkové dvě dlouholeté a obětavé cvičenky, Jana Dohnálková a Zuzana 

Heřmanová, která je současně členkou předsednictva Sokolské župy Olomoucké 

– Smrčkovy a pracuje ve funkci župního zdravotníka.  
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Program valné hromady pokračoval zprávami dalších činovníků a hlavně 

volbami výboru na další funkční období. Své funkce obhájili stávající členové 

včetně Jany Dohnálkové jako starostky jednoty. Přejeme jim hodně elánu do 

dalších let.     

Po skončení volební valné hromady mohli přítomní nahlédnout do pečlivě 

vedených kronik z minulých let, kde jsou podrobně zaznamenány nejrůznější 

akce s doprovodnou fotodokumentací. Na závěr jsme se všichni sešli v restauraci 

Sokolka, kde jsme si pochutnali na smaženém řízku s bramborovým salátem.  

 

 
 

 

Odrážedla Velká Bystřice 

(Jarka Pechová, Sokol Velká Bystřice) 

 

V neděli odpoledne 19.5.2019 se v Zámeckém 

parku ve Velké Bystřici sešlo přes sto dětí a 

jejich rodičů, babiček a dědečků, kteří 

podpořili malé závodníky při závodění. 

Nejmenší děti závodily na plastových 

motorkách a jely malý okruh v parku, o něco 

starší děti pak na odrážedlech jely tento okruh 

dvakrát a na více rozjezdů, protože se jich 

sešlo hodně. Další kategorie byla určena pro 

kola a pro děti 4-5 let a 6-7 let. Tyto děti jely 

už delší okruh a závodily také na vícekrát, 

kvůli většímu počtu a bezpečnosti. Poté už 

následovaly jednotlivé kategorie koloběžek, 

ve kterých se utkaly postupně děti ve věku 

4-15let a v závěrečné kategorii spolu 

závodily vždy rodič a dítě v rodinné štafetě.  
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 Počasí závodům přálo, ani krátký deštík v 

polovině závodů závodníky neodradil. U dětí i 

rodičů bylo vidět nadšení a radost a věříme, že si 

všichni, jak malí závodníci, tak rodiče, sportovní 

odpoledne užili. Děkujeme všem za účast! 
 

 

 

 

Sázení stromečků u Bystřičky 

(Lenka Jančářová, Lucie Kukačová, cvičitelky oddílu předškolních dětí Sokola 

Olomouc-Bělidla) 

 

Slovo redaktora.  

Pozorný čtenář si jistě vzpomene na postesknutí autora článku "Vánoční setkání u 

stromečku v přírodě" zveřejněného v minulém čísle našeho Zpravodaje, že 

stromeček, u kterého se pravidelně o vánocích setkávají nejmenší děti Sokol 

Olomouc-Bělidla, vinou velkého sucha začíná usychat. A také na jeho slova: "Po 
cestě zpět jsme se dohodli na vysazení nového vánočního stromku, tak, aby 
mnohaletá tradice setkávání u vánočního stromečku v přírodě mohla dělat 
radost i dalším generacím".  
Z následujícího článku je patrné, že autor zmíněného článku, tatínek jedné z 
účastnic, Jan Studený, již své předsevzetí splnil. 

     Luboš Toušek, redaktor Župního zpravodaje. 

 

V úterý 4.6.2019 jsme se vydali 

s dětmi a jejich rodiči místo našeho 

cvičení v tělocvičně k řece Bystřič-

ce, abychom tu vysadili jehličnaté 

stromky. O Vánocích jsme totiž při 

nadílce pamlsků zvířátkům zjistili, 

že náš smrček, který jsme tu kdysi 

vysadili, nám letními horky uschl. 

Dali jsme si předsevzetí, že na jaře 

si vysadíme stromků více, abychom 

měli jistotu, že se některý z nich  

v kamenitém podloží  ujme a vyroste. Sraz 

jsme měli u lávky přes Bystřičku a společně 

s osmi dospěláky se vydalo šest dětí sázet 

připravené stromky . Zasadili jsme celkem 6 

malých boroviček a jeden už větší smrček. 

My starší jsme rýčem chystali díry a děti se 
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zase zapojily do zalévání a přihrnování hlíny. Budeme doufat, že se našim 

stromečkům bude dařit a my k nim budeme opět moci chodit o Vánocích 

nadělovat zvířátkům. 

Tímto bychom rády poděkovaly všem rodičům za účast a tatínkům Lukášovi a 

Honzovi za zajištění sazenic stromečků. 

 

Tradice pletení pomlázky 

(T.J. Sokol Křelov, náčelník a cvičitel mladších žáků br. Jindřich Dvořák) 

 

Určitě všichni dobře víte proč se mají ženy, dívky a slečny na velikonoce šlehat 

pomlázkou z živých proutků. Je to proto, že pomlázkou, která je upletena 

z živých proutků se do nich dostane energie a ony se tím omladí. 

 Připravím vždy několik živých proutků 

a snažím se naučit své mladší žáky uplést si 

svoji pomlázku. Někdy se k nám připojí i 

děvčata a kluci si mohou hned pomlázku 

vyzkoušet. Letos jsme s pány kluky opět 

sešli v úterý 16. dubna 2019 a pletlo se. Já 

děkuji br. Danovi Zinrákovi, br. Markovi 

Pelclovi, br. Josefu Peřinovi a br.Tomáši 

Murárikovi, že mi pomohli při výuce pletení 

a klukům pomáhali. 

  

Přeji hezké Velikonoce a děvčata těšte se!!!  

 

 

Pálení čarodějnic v Křelově 

(T.J. Sokol Křelov, Blanka Fialová, cvičitelka) 

 

Jednou z tradičních akcí, které cvičitelé sokolské 

jednoty zařadili do kalendáře akcí pro děti i dospělé, je 

pálení čarodějnic. Nejvhodnější termín po dohodě 

s provozovatelem restaurace Citadela Romanem Vackem 

se jevilo nedělní odpoledne 28.4.2019. Nejdůležitější 

účastník, čarodějnice, byla dílem dívčí skupiny Kelišky, 

za přísného vedení kostymérky a stylistky sestry Jany 

Kratinové. Výrobě autorky věnovaly páteční odpoledne, 

seno, slámu, prádlo i  vyřazené elegantní oblečky. Hlavní 

podmínka byla téměř splněna - žádné umělé materiály!  

Ke zhotovení bylo třeba skoro dvě hodiny času, několik 

párů rukou, jehla a nit a dobrá nálada. Letos se 

čarodějnice opravdu povedla, měla ženské tvary, 
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roztomilý kukuč a jen maličkou bradavici u rtu, nevinnost sama. Pro hranici 

v nedělní podvečer jí bylo opravdu 

škoda. A co teprve její kouzelné 

společnice, určené k zahájení akce, 

k doprovodu na hranici a čarodějnému 

reji.  V letošním roce čarodějnice své 

kostýmy vytunily k naprosté dokona-

losti, slavnostní hávy, šperky ve tvaru 

pavouků, myší a černých koček, 

barevné účesy, tajemné líčení, kouzel-

né doplňky a nezbytná košťata. Ta 

nazelenalá babice v kápi, s holí a množstvím bradavic se snad vrátila z močálů 

kolem chaloupky na kuří nožce, všechny čarodějnice vedla a ony poslouchaly! 

Čarodějná moc byla ze všech cítit už na dálku, snad i jejich slina byla jedovatá, 

brrrr.  

Odpolednem děti a rodiče provázel netopýří šaman Jindřich Dvořák a bylo 

k uvěření, že má za sebou nejednu vítěznou bitvu se zlem. Jizvy byly doposud 

patrné, ale děti by určitě ochránil. K překvapení nezasvěcených   po usazení 

figury na správné místo čarodějnice obsadily stanoviště s úkoly pro děti – let na 

koštěti, jedovatý sliz, pec z perníkové chaloupky, puzzle s magickou dýní, apod. 

Než všechny děti (a bylo jich skoro 140) splnily úkoly, projely se na koni, 

zaskákaly na trampolíně, snědly cukrovou vatu, byl čas zapálit hranici.  

To by nebyly čarodějnice, aby u hranice nepronesly spolu s dětmi 

zaříkadlo: „Myší ocas, hadí jed, kuří spára, tlustá čára, ať je tady kouzlo hned!  

Vše co tě na duši tíží, ať odvanou křídla netopýří, která přiletí dnešní noci a zbaví 

tě navždy zlé moci.“ Vatra ohněm vzplála a spálila figurínu, dřevěné kůly a 

mocné plameny převzaly vládu.  Až dotančily svůj žhavý tanec, bylo možno 

opéct špekáček, a jen tak odpočívat, vnímat zvláštní atmosféru fortu a jeho 

obrannou minulost. Počasí všem zúčastněným popřálo sluníčka a zasloužilo se o 

velkou návštěvnost akce. 

Na adresu pořádajících ihned 

zazněly pozitivní ohlasy účastníků, 

čarodějnicím zdar a Keliškám 

zvlášť. Kmotřenky odvedly kus 

práce a zajistily své stanoviště, 

organizaci a dohled. Velké díky 

Jindřichovi, mužům za darované 

dřevo, poctivě a odborně 

odvedenou práci se stavbou 

hranice a samo-zřejmě hasičům 

z Břuchotína za bezpečí, které 

všem svou přítomností poskytli.                                                       
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Muži Sokola Křelov v akci 

(Václav Kresa, cvičitel T.J. Sokol Křelov) 

 

Letos uplynuly dva roky od znovuzaložení oddílu mužů Sokola Křelov. Po 

odmlce činnosti několik desítek let se 

podařilo získat základní kádr zájemců o 

cvičení. Ten se postupem času rozrostl až 

na současných sedmnáct členů. Cvičíme 

pravidelně dvakrát týdně. Obsah hodin je 

sestaven s ohledem na věk a fyzické 

možnosti cvičenců. 

 Na popud výboru T.J. Sokol Křelov 

jsme vystoupili už i veřejně. Na loňské 

Mikulášské besídce to bylo cvičení mužů 

s tyčemi. Skladbu i s hudebním doprovo-

dem stvořil člen oddílu br. Jindřich Dvořák 

a nazval ji: „Vzpomínka na sokolský slet 

2018“. Ohlas na vystoupení byl povz-

budivý. Obratem přišla pro muže nabídka 

opakovat skladbu na tradiční akci Senior 

klubu Křelov. Tou akcí bylo Josefovské 

taneční odpoledne pořádané v sobotu 16. 

března 2019  v sokolovně. Muži zde před-

vedli své cvičení před doslova přeplněnou 

sokolovnou. Diváci začali skandovaným potleskem už v průběhu skladby. 

Spokojenost byla naprostá – u diváků   i cvičenců. Potvrdilo se, že poctivé úsilí 

přináší radost. 

 Děkuji všem, kteří se na této akci podíleli.    

 

 

OKV – Okolo Křelova Večer  

(Kateřina Špundová, náčelnice T.J. Sokol Křelov) 

 

Co to je OKV? No přece Okolo Křelova 

Večer! Nejedná se o žádný závod na čas, 

jde pouze o to, poznávat krásy naší vesnice 

i ve večerním čase. Nebyl tedy předepsán 

běh, ale účastníci se mohli projít a poklá-

bosit s ostatními, ti nejmenší měli svá 

vozidla, ať už to byly kočárky nebo 

odrážedla, sportovci si to samozřejmě 

zasprintovali, každý tedy zvolil variantu, 
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kterou sám uznal za vhodné.  

Tato akce proběhla v pátek od 22. března 17 hodin na hřišti u sokolovny, 

kde bylo zahájení a vysvětlení trasy. Na trasu byly vyslány hlídky, které dávaly 

pozor na bezpečnost, a také dávaly indiánskou značku na tvář každému 

účastníkovi. Těchto hlídek bylo celkem 5. Po odběhnutí trasy jsme se všichni 

sešli v sokolovně v našem pekle, kde všichni dostali odměny a čaj s lízátkem. 

Následovalo focení, protože by byla škoda tyto pomalované tvářičky 

nezdokumentovat. 

O oblíbenosti akce odpovídá i počet účastníků, kdy dětí běželo 58 a 

dospělých lehce nad 40. Nebylo to ale jen o Křelovácích, ale přišli se na nás 

podívat i z Horky, Lutína a Olomouce. Pro větší děti byl nachystán Hořící míč na 

velkém hřišti, kde pak hrálo okolo 20 dětí. 

A jak zakončit tento článek? Třeba větou, kterou pronesl jeden z účastníků 

OKV: „To jsem se to dneska hezky proběhl  .“ 

 

 

RŮZNÉ 

 

Když něco končí, něco nového začíná 

(Jana Skácelová, Sokol Olomouc-Chválkovice)   

  

 I když Luboš Toušek, dlouholetý náčelník a poté starosta T. J. Sokol 

Olomouc – Bělidla předal v březnu tohoto roku na valné hromadě své domovské 

jednoty pomyslnou sokolskou štafetu br. Zdeňkovi Burdovi, zůstává nadále 

členem Sokola a věříme, že má i stále v plánu aktivně se účastnit všech akcí této 

neziskové organizace. 

Protože Luboš Toušek vykonával funkci starosty sokolské jednoty nejen 

velmi dlouho – více než 27 let – ale zejména proto, že byla a stále je jeho 

sokolská činnost a celoživotní šíření Tyršových myšlenek velmi přínosné pro 

sokolskou základnu nejen v městské části Olomouc – Bělidla, dovolte mi při této 

příležitosti krátce se ohlédnout za jeho sokolským životem.                  

Luboš Toušek se narodil 18. 2. 1937 v Olomouci. Když se po studiích 

v Praze vrátil do Olomouce, zahájil svou dlouholetou práci v dobrovolné 

tělovýchově, v Tělovýchovné jednotě Slavoj Olomouc-Bělidla. Byl cvičitelem 

žáků, později mládeže i dospělých. Postupně se stal cvičitelem 3., 2. a 1. třídy.  

Od roku 1971 začal v rámci dobrovolné tělovýchovy zařazovat do sokolské 

činnosti prvky pobytu v přírodě – cvičební hodiny v přírodě, vycházky, výlety, 

putování, tábory apod. Byl členem okresního výboru ČSTV, kde pracoval jako 

člen okresní náčelnické rady, poté na úrovni ústřední komise pobytu v přírodě.  

V souvislosti se svojí činností v těchto tělovýchovných orgánech zahájil i svoji 

lektorskou činnost, a to na úrovni okresního výboru ČSTV (při cvičitelských 

školách ZTV, doškoleních cvičitelů a cvičitelských srazech) i na úrovni ústřední 
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komise při školení cvičitelů pobytu v přírodě III. třídy a na dorosteneckých 

táborech organizovaných touto komisí. 

V roce 1973 pak začal organizovat dodnes populární tradici bělidelských 

stanových táborů. Od roku 1975 se zúčastnil se svými cvičenci všech 

Celostátních spartakiád, od r. 1994 pak všech Všesokolských sletů a od r. 1999 i 

všech Světových gymnaestrád. Na všech těchto akcích působil jako cvičitel ve 

své mateřské jednotě, ale i na úrovni okresu – župy. 

Kromě táborů organizoval zimní výcvikové kurzy pro žactvo i pro cvičitele. 

Od r. 1976 zorganizoval mnoho ročníků bělidelského dálkového pochodu  

„Za škrtnutou lenost“, zimní přechody Jeseníků, rekreační vodácké akce. 

Všechny tyto aktivity, na nichž vychoval řadu svých kvalitních pomocníků a 

pozdějších pokračovatelů v tradičních činnostech pobytu v přírodě, doplňoval 

publikační činností zaměřenou na pobyt v přírodě v časopise ZRTV a v 

metodických materiálech a příručkách pro školení cvičitelů. Je autorem knihy 

Uzly trochu jinak, než jsme zvyklí z „velkých knih“. 

Po obnovení Sokola v r. 1990 se angažoval při renovaci této tradiční 

tělovýchovné a společenské organizace. Od přestoupení bělidelské jednoty  

do svazku Československé obce sokolské v r. 1992 nejdříve na úrovni Sokolské 

župy Olomoucké-Smrčkovy, v letech 1995–2007 pak i na ústředí jako člen 

výboru ČOS. Ve své mateřské jednotě pracoval jako náčelník a od r. 1992 až 

dosud jako starosta, v župě zastával od r. 1995 až do konce r. 2012 postupně 

úlohu starosty, jednatele a tajemníka. 

Od r. 1996 se připojil k pražské výzvě organizovat Běh Teryho Foxe a jako 

pracovník sokolské župy pak zorganizoval v Olomouci 13 ročníků této tehdy 

velmi populární celosvětové akce. 

Jeho činnost v Sokole byla oceněna jednak hejtmanem Olomouckého kraje, 

jednak sokolským ústředím – od roku 2007 je držitelem Stříbrné medaile a od 

roku 2018 pak Zlaté medaile České obce sokolské. V roce 2012 byl oceněn 

Cenou města Olomouce. 

  V Sokole ho celá ta léta udržely dvě věci - jednak nadšení pro hromadná 

vystoupení, jednak pobyt v přírodě.  

 Možná bylo mnoho lidí rozhodnutím dlouholetého starosty Touška 

zaskočeno, já si naopak velmi vážím jeho kroku. On je totiž jedním z mála lidí, 

kteří umějí včas odejít -  odejít z funkce, nikoliv ze sokolské organizace. Tato 

nezaměnitelná osobnost bělidelského Sokola, a dovolím si říct, že v mých očích   

v tom nejlepším slova smyslu „maskot“ pobytu v přírodě nejen Olomouckého 

kraje, tak moudře dává prostor svým mladším nástupcům.  

Jak jasně ukázala poslední valná hromada pod vedením Luboše Touška, ze 

své funkce může tento sokolský starosta odcházet spokojený a šťastný - vychoval 

si totiž mnoho „pokračovatelů“, kteří hrdě ponesou myšlenky sokolství dál. 

Věřím, že Luboš Toušek bude právě proto stále a napořád „hybatelem“ činnosti 

T. J. Sokol Olomouc – Bělidla.       
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Účast Sokola Křelov na župním přeboru v atletice 

(Jindřich Dvořák, cvičitel mladších žáků T.J. Sokol Křelov) 

 

Po delší  odmlce se naše jednota zúčastnila těchto závodů. Jsem přesvědčen 

a vím, že v naší jednotě jsou děti, které mají výborné výsledky a dokážou 

soutěžit. Za to, že jsme vyjeli na tyto závody, patří velký dík manželům Janě a 

Markovi Pelclovým. A mám dokonce 

příslib, že nám pomohou připravit děti i 

na gymnastické závody, které patří 

k tomuto přeboru a společně s ním tvoří 

tzv. soutěž všestrannosti. Janě a Markovi 

patří velký dík. 

Naši jednotu reprezentovali:  Josef 

Peřina, Tomáš Murárik, Eliška Sedláč-

ková, Caterina Benelli, Antonín Kužel, 

Radim Poprava, Ondřej Pelcl, Vojtěch 

Pelcl, Martin Tomeš. 

Musím říct, že všichni podávali úžasné výkony a každý z nich získal za 

umístění diplom. Děkuji všem těmto závodníkům za reprezentaci naší jednoty a 

Janě a Markovi při organizaci a přípravě této výpravy. 

Doufám, že jich bude více.  
 
 

 

Memoriál Vojtěcha Vyroubala 

(T.J. Sokol Křelov, náčelník mužských složek Jindřich Dvořák) 

 

Již tradičně v květnových dnech připravujeme s cvičiteli Memoriál Vojtěcha 

Vyroubala. Jsou to běhy jak 

v dětských kategoriích, tak i v kate-

goriích dospělých. Hlavní závod je 

vypsán na 3 km pro muže 

v přespolním běhu. Letos jsme 

pořádali již 39. ročník a příští rok nás 

čeká výroční 40. ročník. 

Ráno již při příchodu účastníků 

probíhal zápis. Cvičitelky se zhostily 

zápisu na výbornou. Mněli jsme 

celkem 66 účastníků všech kategorií. 

Po úvodním slovu a přivítání závodníků bratrem starostou, proběhlo seznámení 

s trasami závodu a šlo se běžet. Časoměřiči a technická četa, která pomáhala při 

startech odvedli perfektní práci a na závěr byl odstartován hlavní závod, běh na 3 

km pro muže a 1 km pro ženy. 
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Chci se zmínit ještě o jedné 

letošní zajímavosti našeho 

závodu. Měli jsme mezi  sebou i 

člena Torontské sokolské župy 

(Kanada). Byl to otec jednoho 

závodníka, který přijel za ním na 

návštěvu. Požádali jsme ho, aby 

nám předal medaili a pohár pro 

vítěze hlavního závodu. 

Akci přálo počasí, atmosféra 

byla super výborná a když si 

prohlédnete fotografie na našem webu, uvidíte že na každé fotografii se všichni 

krásně usmívají.  

Těším se na 40. ročník a přeji mu zdar!     
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Česká obec sokolská se věnuje výchově harmonické 

osobnosti po stránce tělesné i duchovní a klade přitom 

důraz na stránku mravní. Cílem je zdraví a prostředkem je 

sokolská všestrannost se širokou nabídkou sportů. 

Sokolskou myšlenku nabízí ve prospěch naší demokratické 

společnosti i k mezinárodní spolupráci. 
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Vyhrazené hodiny župní kanceláře pro styk s jednotami: 

 

pondělí, středa:   15 – 18 hod. 

 

úterý, čtvrtek:     9 – 12 hod. 

 

pauza na oběd:   12 – 12.30 hod.  
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